
Паўднёвая расліна, якая трапіла на Бела-
русь у 1955 годзе дзеля карма для хатняй жы-
вёлы, ператварылася ў прыдарожны монстр. 
Сок гэтай расліны выклікае пякучыя апёкі ску-
ры, але і знаходжанне чалавека сярод гэтых 
раслін вядзе да атручвання. На тэрыторыі Га-
радоччыны асобныя расліны монстра магчыма 
сустрэць у розных месцах. Але найбольш ад 
яго пакутваюць жыхары Обалі і каля Мяжы, дзе 
баршчэўнік займае значныя плошчы. У падоб-
най сітуацыі знаходзяцца жыхары Браслаўскага, 
Віцебскага, Мёрскага, Талачынска і Ушацкага 
раёнаў. Таксама ад баршчэўніка пакутваюць 
жыхары Кастрычніцкага і Ленінскага раёнаў 
нашай сталіцы, горада-Героя Мінска, дзе яго 
плантацыі займаюць тэрыторыю каля 230 га і 
яна павялічваецца да 10% у год.

Словы аб неабходнасці барацьбы з 
батанічным монстрам гучаць даўно, але толькі 
у гэтым годзе праз аддзелы аховы прыроды на 
Віцебшчыне выдзелена 380 млн. рублёў для 

знішчэння баршчэўніка. Грошы выдзелены, але 
на месцах не спяшаюцца з іх выкарыстаннем.  
З гэтай нагоды кіраўнік абласнога камітэты 
прыродных рэсурсаў і аховы навакольнага 
асяроддзя Руслан Вінакураў заявіў дэпутатам 
Віцебскага аблсавета, што настане 1 ліпеня, і 
хто не хоча праводзіць працу за сродкі фонду 
аховы прыроды, будзе праводзіць яе за свае 
грошы, ды яшчэ пад дадатковым грузам штраф-
ных санкцый.

Сапраўды, барацьба з баршчэўнікам у 
жніўні безсэнсоўна, бо яго семена здольны 
даспяваць і на зрэзаных раслінах, а таксама 
захоўваваць урадлівасць на працягу некалькіх 
гадоў. Дарэчы, адна расліна дае за сезон да 10-
20 тысяч і больш семян. І калі будзе страчаны 
час, то плошчы батанічнага монстра будуць па-
шыраны.

Застаецца толькі спадзявацца, што адказныя 
чыноўнікі з сумленнем аднясуцца да барацьбы 
з баршчэўнікам і грамадзяне менш будуць па-

кутваць ад наступу баршчэўніка Сасноўскага. 
А экалагічныя кантралёры прыменяць санкцыі 
да абыякавых чыноўнікаў.

Т. Гаражанка.
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Ня бойся!

Актывізацыя грамадства 
праз сацыяльныя сеткі 
хваравіта ўспрынята 

дзеючым рэжымам. Выхад гра-
мадзян на плошчы сваіх гарадоў 
з мірным пратэстам супраць 
знявагі грамадзянскай годнасці 
вымушае ўлады рознымі 
шляхамі супрацьдзейнічаць 
самаарганізацыі грамадзян. У 
барацьбу з мірным пратэстам 
беларусаў уключыліся не толькі 
супрацоўнікі КДБ, якія вядуць 
індывідуальныя гутаркі з сябрамі 
групы «Рэвалюцыя праз сацы-
яльную сетку», што ўтворана 
ў Вконтакце і на Facebook. Вя-
дуць барацьбу з мірным пра-
тэстам і супрацоўнікі міліцыі, 
якія арганізуюць незаконныя 
затрыманні на плошчах гарадоў і 

ў першую чаргу ў Менску. Далуча-
юцца да барацьбы з новай з’явай 
і кіраўнікі навучальных устаноў, 
якія патрабуюць ад выкладчыкаў, 
куратараў студэнцкіх груп назіраць 
за знаходжаннем сваіх навучэнцаў 
у сацыяльных сетках.

Сацыяльныя сеткі Вконтакце і  
Facebook з’яўляюцца адкрытымі 
інфармацыйнымі рэсурсамі, 
дзе карыстальнікі могуць  мець 
сябраў па інтарэсах, па грамадзян-
скай пазіцыі і г.д..  Цяпер куратары 
маюць заданне высветліць, хто са 
студэнтаў знаходзіцца ў гэтых са-
цыяльных сетках і чым там займа-
ецца: якія мае погляды і да якіх 
груп далучан.

Дадзенае даручэнне выглядае 
дзікунствам для цывілізаваных 
краін, дзе забаронена 

ўмяшальніцтва ў прыватнае жыц-
цё, а пры выяўленні ўмяшальні цтва 
парушальнікаў чакае крымінальны 
пераслед. Але нашых кіраўнікоў 
такія нормы пакуль не турбуюць і 
адчуваецца, што яны не думаюць 
пра наступствы сваіх дзеянняў. 

Зараз жа куратары павінны 
павышаць сваю кампутарную 
дасведчанасць, вучыцца пра-
цы ў сацыяльных сетках і весці 
маніторынг паводзін у сетках сваіх 
навучэнцаў. Зразумела «задаваль-
ненне» прафесійных выкладчыкаў 
ад чарговага задання дырэктара, 
якое прыдугледжвае адсочванне 
«палітычнай благанадзейнасці»  
студэнтаў. Ва ўсім свеце гэтым зай-
маюцца спецслужбы і супрацоўнікі 
праваахоўчых органаў і 
атрымліваюць за гэта добрыя 

заробкі. Але пра дадатковую апла-
ту новага абавязку выкладчыкаў 
нічога не было сказана.

Між тым у Гарадку на цэнтраль-
ную плошчу 22 чэрвеня ў 19 гадзін 
выйшла больш дзесяці грамад-
зян пераважна маладога ўзросту. 
За знаходжаннем грамадзян на 
плошчы  назіралі супрацоўнікі 
праваахоўчых органаў на дзвюх 
службовых машынах. Наведалі 
плошчу таксама кіраўнікі яшчэ 
аднаго коледжу. Дырэктар і 
намесніца па вучэбнай працы 
толькі паназіралі за ўдзельнікамі 
з вакна аўтамабіля і параілі пра-
цаваць, а не стаяць на плошчы. 
Першая акцыя пратэсту ў Гарадку 
завяршылася мірна. Як і павінна 
быць у нармальнай краіне. 

Л. Антонаў. 

“Сябруюць” з баршчэўнікам СаСноўСкага
Улады Гарадоцкага раёна, як і ўлады яшчэ чатырох раёнаў Віцебшчыны, не прыкладаюць неабходных намаганняў для барацьбы з 

батанічным монстрам. Выдзеленыя бюджэтныя сродкі засвойваюцца вельмі марудна. Баршчэўнік пакуль перамагае, захопліваючы 
новыя тэрыторыі. 

ЛеТні Вецер сВАБоды
Вясна 2011 года на 

Беларусі прайшла 
пад знакам валютнага 

крызісу і палітычных працэсаў 
над іншадумцамі. Беларускія суды 
правялі 13 працэсаў над апазыцыяй 
пасьля падзей 19 сьнежня мінулага 
году. Асудзілі 43 чалавек, зь іх 30 
атрымалі розныя тэрміны турэм-
нага зьняволеньня, ад 2 да 6 гадоў, 
у тым ліку — тры экс-кандыдаты 
на прэзыдэнта. За кратамі з 
лютага 2009 году знаходзіцца 
ваўкавыскі прадпрымальнік 
Мікалай Аўтуховіч. Ідзе суд над 
журналістам Андрэем Пачобутам.  

Рэпрэсіі рэжыма супраць 
апазіцыі здавалася зусім 
паралізавалі грамадства для пра-
тэстных дзеянняў. Але першы 
летні месяц паказаў, што беларусы 
могуць саарганізавацца для вы-
казвання сваіх адносін да ўлады. 
Па краіне па серадах у 19 гадзін у 
буйных гарадах на цэнтральную 
плошчу сталі выходзіць грамад-
зяне з маўклівым пратэстам. Най-
больш буйны маштаб дадзеная 

акцыя набыла ў Менску, дзе да 
Кастрычніцкай плошчы ў кожную 
сераду імкнецца выйсці больш 
тысячы грамадзян.Дадзеную ак-
цыю ініцыявалі неабыякавыя гра-
мадзяне праз сацыяльныя сеткі 
Вконтакце і  Facebook. Гэтая акцыя 
з’яўляецца негвалтоўным споса-
бам уздзеяння на рэжым, які не 
жадае слухаць сваіх грамадзян на 
выбарах. Адпаведна канстытуцый-
ных праў кожны грамадзянін мае 
права на выказванне свайго мерка-
вання і сваіх палітычных поглядаў. 
Пераважна маладыя людзі, якія 
выходзяць на плошчы гарадоў, 
сваім знаходжаннем на іх кажуць, 
што іх не задавальняе існуючы 
лад жыцця. Лад жыцця пры якім 
дамінуе дзяржаўная ўласнасць, 
а прадпрымальнікі з’яўляюцца 
“ўшывамі блахамі”. Лад жыцця, 
пры якім маніпалізаваны элктрон-
ныя сродкі масавай інфармацыі, 
якія займаюцца назойлівай пра-
пагандай міфа аб квітнеючай 
Беларусі. Лад жыцця, пры якім у 
краіне дзейнічае адзіны палітык, 

а прадстаўнічая улада з’яўляецца 
шырмай для дзеянняў вертыкалі. 
Лад жыцця, пры якім фактычна 
грамадзяне не маюць рэальнага 
права выбіраць сабе ўладу.

Маладыя людзі лепш іншых 
разумеюць, што ў аўтарытарнай 
сістэмы няма будучыні. Маладыя 
людзі разумеюць, што яе неаб-
ходна меняць на дэмакратычную 
адкрытую сістэму ўлады. Маладыя 
людзі ведаюць, што менавіта дэма-
кратычная сістэма ўлады здольна 
даць устойлівае развіццё краіне. 
Маладыя людзі адчуваюць, што 
толькі свабода дазволіць Беларусі 
вольна развівацца ў свеце. Мала-
дыя людзі разумеюць, што толькі 
свабода дазволіць развіваць 
прадпрымальніцкую ініцыятыву 
беларускага грамадства.

І менавіта шляхам свабоды маг-
чыма прыйсці да якасна новага 
ладу жыцця на Беларусі. І менавіта 
вецер свабоды з’явіўся на плош-
чах беларускіх гарадоў у першы 
летні месяц, куды выходзяць 
неабыякавыя грамадзяне. Выход-

зяць, каб прагуляцца. Выходзяць, 
каб пабачыць іншых неабыякавых 
грамадзян. Выходзяць, каб пераа-
долець страх, які культывіруе рэ-
жым у грамадстве. Выходзяць, каб 
людзмі звацца. Каб казаць рэжы-
му, што ёсць грамадзяне, якія жа-
даюць жыць у свабоднай краіне, 
ўладкаванай на дэмакратычных 
прынцыпах.

Наколькі плённым будзе гэты 
вецер свабоды пакажа час. Вялікіх 
спадзяванняў, што гэты вецер раз-
бурыць мур аўтарытарызму па-
куль няма. Занадта моцнай была 
падтрымка “сацыялістычнага” 
эксперыменту на Беларусі. Але 
шматмільярднае фінансаванне 
спынілася і жыць у рынкавых 
умовах рэжым не здольны. Між 
тым гісторыя вучыць, што толькі 
пры  свабодзе і дэмакратыі маг-
чыма найлепшым чынам забя-
спечыць дабрабыт грамадзян. Так 
развіваецца увесь цывілізаваны 
свет. І да гэта свету павінна далу-
чыцца і Беларусь.

Леанід Гаравы.

адсачыць у сацыяльных сетках

“Гасцінец” У 
інТэрнэце

Сельскагаспадарчыя прадпрыемствы 
Гарадоччыны не могуць набываць камбікармы 
ў неабходнай колькасці. Пры гэтым закупы 
камбікармоў зменшыліся амаль у дзевяць 
разоў. 

Сельскагаспадарчыя прадпрыемствы 
Гарадоччыны летам 2011 года здольны 
набываць камбікармы толькі на адзін 
дзень з дзевяці, бо патрапілі ў фінансавы 
крызіс. Калі ў 2010 годзе ў летні перыяд 
штодзённа гаспадаркі атрымллівалі каля 41 
тоны камбікармоў, то ў гэтым годзе такую 
колькасць прадпрыемствы здольны набыць 
у сярэднім за дзевяць дзён. У найбольш 
гаротным стане знаходзіцца ААТ «Гарадоцкі 
РАПЗ», дзе гэты паказчык горшы у два разы, а 
таксама прадпрыемства «Сцяпанавічы», якое 
не набыла і тоны камбікармоў за чэрвень 
месяц. Праблема палягае ў дысбалансе 
коштаў на малочную прадукцыю і камбікармы, 
якія на Віцебскім камбінаце хлебапрадуктаў 
з 1 траўня каштуе 1037670 руб. за тону для 
дойных кароў.

 Пры гэтым гаспадаркі раёна амаль захавалі 
мінулагодні валавы надой у памерах 97% 
да мінулагодняга паказчыка. Радуе толькі 
тое, што гэтае малако ў памерах 42% ідзе 
класам «экстра». Безумоўным лідэрам па 
якасці малака з’яўляецца Віраўлянскі філіял 
ЗП «Дзецкасельскі-Гарадок», дзе гэтым 
паказчыкам рэалізуецца ўсё малако.

Л. Антонаў. 

няма грошаў 
для набыцця 
камбікармоў

эканамічныя праблемы

У сувязі з праблемай размяшчэння 
газеты “Гасцінец” на партале http://
haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://
kamunikat.org/ , дзе зацікаўленыя 
грамадзяне могуць яе спампаваць 
са старонкі: http://kamunikat.org/
hasciniec.html, што у каталагу “Пэрыё-
дыка” для далейшага выкарыстання 

МерКАВАнне рэдАКТАрА

нАшА ўЛАдА 

Кіраўнік Гарадоцкага коледжу правёў адмысловую нараду наконт назірання за навучэнцамі, якія карыстаюцца 
сацыяльнымі сеткамі. 

АБ’яВА
•	 Каб	 атрымліваць	 кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Гасцінец»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.	 Калі	 ўжо	 не	 жадаеце	
атрымліваць	выданне,	то	па-
тэлефануйце	у	рэдакцыю.

•	 Рэдакцыя	 “Гасцінец”	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	па	абароне	права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Жадаючыя	 атрымаць	
у	карыстанне	беларускія	кнігі,	
часопісы	 або	 іх	 набыць	 звяр-
тайцеся	 на	 адрас:	 Гарадок,	
вул.	 Галіцкага	 д.16	 кв.2	 ў	 кож-
ны	 аўторак	 і	 чацвер	 з	 16	 да	
18,	 або	 на	 тэлефоны	 газеты	
«Гасцінец».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

ПрАБЛеМы эКАЛоГіі



№8, ЧэрВенЬ 2011 ГодА 2 Стар.ГАСЦIНЕЦ

не ЛюдсКія УМоВы жыцця 

ААТ «Гарадоцкі 
РАПЗ» ужо доўгія гады 
не прыводзіць у адпа-
веднасць санітарным 
нормам свой інтэрнат 
па вул. Талкачова, які 
месціцца каля самага 
адміністрацыйнага бу-
дынка прадпрыемства. 
Пяціпавярховы будынак 
не мае ўваходных дзвя-
рэй, асвятлення месц 
агульнага карыстання. 
Па тыпавому праекту на 

кожным паверху павінна 
быць дзве кухні агульна-
га карыстання. Але гэ-
тыя кухні дэмантаваны 
і стаяць з сапсаванымі 
плітамі або ператво-
раны ў падсобныя 
памяшканні. Жыхары 
вымушаны  рыхтаваць 
ежу ў сваіх комнатах у 
антысанітарных умо-
вах на розных прыста-
саваных  плітах. Дах 
інтэрната пастаяяна 

працякае і разбурае сце-
ны інтэрната.

Перадаць дадзе-
ны будынак на баланс 
камунальных службаў 
не магчыма без яго 
рамонту ўласнікам.  
Але адміністрацыя 
ААТ «Гарадоцкі РАПЗ»  
ўкладвае сродкі ў на-
быццё транспартных 
сродкаў, будаўніцтва  
дамоў сядзібнага тыпу, 
але не на рамонт ава-

рыйнага будынку.Далей 
жа абяцанак правесці 
неабходны рамонт  
справа не ідзе. І прыму-
шаны жыхары інтэрната  
мірыцца з нелюдскімі 
ўмовамі жыцця. Самі 
жыхары бараніць сваё 
права на годнае жыццё 
не могуць, а начальства 
зверху не жадае выра-
шыць праблему аварый-
нага інтэрнату.

Л. Антонаў.

лагіСтычны 
цэнтр 
пашыраецца

Замежнае прадпрыемства  «дзецкасельскі-
Гарадок» інвесціруе ў пашырэнне аптова-
лагістычнага цэнтра па экспарту гародніны ў 
езярышчы Br1, 5 млрд. 

Дзеючы аптова-лагістычны цэнтр прызна-
чаны для дапрацоўкі і захоўвання бульбы і 
агародніннай прадукцыі беларускіх вытворцаў, 
якая затым экспартуецца ў Расійскую Федэра-
цыю. У цяперашні час тут працуе галандская 
лінія па сартаванні і дробнай фасоўцы бульбы. 
На стварэнне цэнтра і яго тэхнічнае аснашчэнне 
таксама было накіравана Br1, 5 млрд. У мінулым 
годзе аптова-лагістычных цэнтрам экспартавана 
гародніны прыкладна на $ 200 тыс.

У 2011 годзе прадпрыемства мае намер 
закупіць яшчэ адну лінію па сартаванні і фасоўцы 
бульбы і агародніннай прадукцыі. У адрозненне 
ад раней ўсталяванай яна дазволіць рэалізаваць 
гародніна, якія будуць чыста вымытыя. Прад-
прыемства таксама мае намер да канца бягуча-
га года ўзвесці сучаснае бульбасховішча. З за-
вяршэннем гэтых работ вытворчыя магутнасці 
цэнтра складуць 30 тыс.т бульбы ў год, аб’ём 
захоўвання - 9 тыс. т, пачнецца сартаванне і 
фасоўка морквы і капусты.

Пашырэнне лагістычнага цэнтра дасць 
магчымасць акумуляваць у адным месцы і 
дапрацоўваць з улікам патрабаванняў гандлё-
вых сетак Расійскай Федэрацыі вырабленую ў 
рэспубліцы агароднінную прадукцыю, забяспе-
чыць яе стабільную рэалізацыю на экспарт.

ЗПСГП «Дзецкасельскі-Гарадок» уваходзіць 
у склад аграпрамысловага канцэрна 
«Дзецкасельскі». Прадпрыемства зарэгістравана 
на тэрыторыі Віцебскай вобласці ў 2007 год-
зе. Займаецца вытворчасцю і аптовай гандлем 
сельгаспрадукцыі. Мае філіял «Віраўлянскі», дзе 
вядзецца будаўніцтва малочна-таварнага ком-
плексу на 1,2 тыс. галоў дойнага статка.

Аграпрамысловы канцэрн «Дзецкасельскі» 
з’яўляецца адным з найбуйнейшых 
сельгасвытворцаў у Паўночна-Заходнім 
рэгіёне Расіі. У яго склад уваходзіць больш за 
два дзесяткі прадпрыемстваў на тэрыторыі 
Ленінградскай, Варонежскай абласцей РФ, у 
краінах СНД. У структуры канцэрна - аграком-
плексу, перапрацоўчыя заводы, гандлёвыя дамы 
(у тым ліку расейска-беларускі), рознічны ганд-
лёвая сетка.

Паводле інфармацыі Белта.
Т. Гаражанка. 

Рэйкавы аўтобус пРыедзе ў ГаРадок
Напрыканцы 2011 года аднавагонны дызель 

цягнік пачне курсіраваць па маршруту Віцебск – 
Езярышча.

Рэйкавы аўтобус, радзей і скарочана -- рэйка-
бус - сінонім або найменне аўтаматрыса і дызель-
цягніка малога складу – у адзін-чатыры вагоны. 
Рэйкавыя аўтобусы адносяцца да дызельнага 
маторнавагоннага рухомага складу і прызнача-
ны для забеспячэння прыгарадных пасажырскіх 
перавозак, як правіла, на неэлектрыфікаваных 
участках чыгунак у выглядзе аўтаномнага 
адзінкавага пасажырскага транспартнага сродку 
з двума кабінамі.

Рэйкавыя аўтобусы шырока выкарыстаюц-
ца ў зносінах паміж маланаселенымі пунктамі 
ў еўрапейскіх краінах, пераважна ў горнай 
мясцовасці. Напрыклад у Судэтах -- на памежжы 
Чэхіі і Польшчы. На постсавецкай прасторы пры 
падзенні жыццёвага ўзроўня грамадзян і рэзкага 
змяншэння пасажырапатоку рэйкабусы пачалі 
актыўна выкарыстоўвацца ў Расіі, дзе шмат 
неэлектрыфікаваных чыгунучных шляхоў. Пры 
гэтым маршруты ўсталёўваюцца, напрыклад,  
паміж Екацірынбургам і яго прыгарадамі. Зараз 
у Расіі дзейнічае больш дзвюх соцен рэйкавых 

аўтобусаў, якія вырабляе  ААТ «Метравагонмаш».
Для Віцебскага аддзялення плануецца набыць 

два рэйкабуса маркі РА-1. Рэйкавы аўтобус здоль-
ны развіваць хуткасць да 100 км / гадзіну, мае запас 
ходу - 500 км, абсталяваны дызельным рухавіком 
«Mercedes» магутнасцю 315 кВт. У камфартабель-
ным салоне кожнага вагона 74 сядзячых месцаў, 
агульная ўмяшчальнасць - да 220 чалавек. Салон 
абсталяваны мяккімі крэсламі, размешчанымі па 
схеме 2х2 (па два крэслы з кожнага боку прахо-
ду). Рэйкавы аўтобус адрозніваецца плыўным і 
мяккім ходам. У кожным рэйкавым аўтобусы звы-
чайна працуюць праваднікі, якія будуць выкон-
ваць таксама і функцыі білетных касіраў. Кошт ад-
наго рэйкавага аўтобуса расейскай вытворчасці 
больш 5 млрд. рублёў па стану на чэрвень 2011 г.

Рэйкавы аўтобус спачатку заменіць дызель 
на маршруце Віцебск-Езярышча, а ў перспек-
тыве паміж Гарадком і Віцебскам плануецца 
павялічыць колькасць рэйсаў, кошты на якія бу-
дуць ніжэйшымі, чым на маршрутных аўтобусах 
і таксоўках. Наколькі канкурэнтаздольным стане 
новы спосаб чыгуначнага перамяшчэння пакажа 
час.

Т. Гаражанка.

Свята беларускай паэзіі 
і фальклору праводзіцца ў 
чэрвені ў Гарадку з 2009 году 
і прысвечана Канстанціну 
Вераніцыну, які ў 1855 годзе ў 
Гарадку напісаў паэму  «Тарас 
на Парнасе».  Свята прайшло 
на некалькіх пляцоўках, якія 
ветліва запрасілі гарадак-
чан  далучыцца да народнай 
творчасці. 

Свята паэзіі «Гарадоцкая 
ліра» адбылося ў  цэнтральным 
скверы ля струменяў фантана 
і падарыла сустрэчу з паэтамі 
і бардамі Гарадоччыны. Ту-
рыстычны маршрут «Гарадок 
– в. Лосвіда – Астраўляны», 

які ўпершыню арганізаваў 
Гарадоцкі краязнаўчы музей, 
дазволіў жадаючым наве-
даць радзіму К. Вераніцына 
в. Астраўляны, дзе турысты 
наведалі в. Ляны, мемары-
яльны знак аб Канстанціне 
Вераніцыне, пабачылі выступ 
самадзейных артыстаў, а так-
сама адведалі стравы, якія 
згадваліся ў паэме «Тарас на 
Парнасе». Кошт турыстычнага 
маршруту на аўтобусе склаў  8 
000 руб., але ў аўтобусе не было 
мікрофона, што сапсавала саму 
ідэю маршрута.

«Кірмаш ля Парнаса» 
прадставіў магчымасць набыць 

вырабы народных майстроў Га-
радоччыны, што гуртуюцца ля 
Гарадоцкага дома рамёстваў. 
«Свята панадворкаў», якое 
размесцілася на вул. Савец-
кай сустрэла гасцей гульнямі, 
песнямі і пачастункамі ў народ-
ным стылі.

Для самых маленькіх 
наведвальнікаў гасцінна 
расчыніў дзверы «Дзіцячы гара-
док», а аматараў палётаў чакалі 
абзорныя экскурсіі на верта-
лёце. Нягледзячы на крызіс 
жыхары Гарадка  атрымалі  маг-
чымасць добра адпачыць на 
свяце народнай творчасці.

Т. Гаражанка.

Трэцці “Гарадоцкі Парнас” 

чарговы план праверак прыняты

Найбольшую колькасць пра-
верак за паўгоддзе правядзе 
Інспекцыя Міністэрства па .па-
даткам і зборам па Гарадоц-
каму раёну – дваццаць восем.  
Інспекцыяй будуць правераны 
самыя розныя суб’екты гаспада-
рання: ад прадпрымальнікаў да 
таварыстваў з абмежаванай ад-
казнасцю. Сямнаццаць праверак 
зробіць Гарадоцкая інспекцыя 
прыродных рэсурсаў і аховы на-
вакольнага асяроддзя.. Прадме-
там яе праверак у першаю чаргу 
стануць садовыя таварыствы і 
гаражна-будаўнічыя каапера-

тывы, якія аднесены да нізкай 
ступені разыкі  і правяраюцца раз 
у пяць гадоў. Але ў залежнасці ад 
вынікаў праверкі пры выяўленні 
парушэнняў заканадаўства гэтыя 
суб’екты гаспадарання могуць 
быць аднесены даарганізацый 
высокай ступені разыкі, якія пра-
вяраюцца раз у два гады.З улікам 
павялічэння долі штрафаў і санк-
цый у бюджэце мясцовых органаў 
улады выяўленне парушальнікаў 
экалагічнага заканадаўства сярод 
садовых таварыстваў і гаражна-
будаўнічых кааператываў 
можа стаць масавай з’явай. 

Не сакрэт, што сярод гараж-
ных кааператываў і садовых 
таварыстаў часам сустракаюцца 
несанкцыянаваныя сметніцы.

Сярод правяраючых 
арганізацый на другое паўгоддзе 
ёсць і Генеральная пракуратура. 
Гэтая арганізацыя будзе весці 
праверку шэрага школ Гарадоч-
чыны, якія шчэ не будуць закры-
ты да гэтага часу. Напрыклад: 
Прудніцкай, Вайханскай,  Ха-
ламерскай, між тым і на закры-
ваемую Гуркінскую школу прыз-
начана праверка Гарадоцкай 
санстанцыі.

Грунтоўны нагляд чакае ў 
другім паўгоддзі і замежнае 
прадпрыемства «Віраўлянскі-
Дзецкасельскі», куды з пра-
веркай завітаюць супрацоўнікі 
падатковай, санстанцыі і аховы 
навакольнага асяроддзя. Вынікі 
праверак ва ўмовах дэфіцыта 
дзяржаўных сродкаў загаддзя 
прадказальны.

Падрабязна азнаёміцца з пла-
нам кантрольнай дзейнасці па 
Віцебскай вобласці магчыма на 
сайце КДК:  http://www.kgk.gov.
by/kp/45/

Л. Антонаў.

самыя кепскія ўмовы жыцця створаны для жыхароў сямейнага інтэрната  ААТ «Гарадоцкі 
рАПЗ». З парушэннямі правіл бяспекі пражывае ў гэтым будынку не адзін дзесятак 
жыхароў.

ВырАшыМ ПрАБЛеМУ

ВоКА КАнТроЛя

КУЛЬТУрнАя ПАдЗея

Камітэт дзяржаўнага кантролю зацвердзіў план  камітэт кантрольнай (нагляднай) дзейнасці на другое паўгоддзе 2011 года. 
Адпаведна гэтага плана па Гарадоцкаму раёну будзе праведзена каля 80 праверак розных суб’ектаў гаспадарання самымі 
разнастайнымі кантралючымі органамі. 

эКАнАМіЧнАе рАЗВіццё

У звароце дэмакратычны актывіст Леанід Га-
равы абгрунтоўвае неабходнасць працы ўсіх 
зацікаўленых грамадзян над брэндам «Гара-
доччына – край унікальнай прыроды». Спадар 
Гаравы адзначае, што дзякуючы  Гарадоцкаму 
ўзвышшу і багаццю расліннага і жывёльнага 
свету на ім наш край з’яўляецца унікальнай 
прыроднай тэрыторыяй. Гэта засведчыў 
Інстытут эксперыментальнай батанікі Нацыя-
нальнай акадэміі наук Беларусі, уключыўшы 
Гарадоцкае ўзвышша ў дзесятку беларускіх 
аб’ектаў, што ўвайшлі ў Еўрапейскую сет-
ку важных батанічных тэрыторый. Вядучы 
інстытут краіны засведчыў, што Гарадоччына 
мае рэдкую флору не толькі на Беларусі, але і 
на тэрыторыі Еўропы, а таксама спецыфічную 
экасістэму: лясы з рэдкім краявідным скла-
дам, пойменныя масівы, балоты, сістэмы азёр 
і малых рэк. Для Гарадоччыны характэрна 
таксама агульная разнастайнасць і багацце 
відаў. Усё гэта дае падставу пазіцыяніраваць 
наш край для турыстаў пад брэндам «Гарадоч-

чына – край унікальнай прыроды». Сімвалам 
брэнда можа быць чылім (вадзяны арэх) або 
касцянка (марошка). Неабходна арганізацыя 
восеньскага кірмаша ў Гарадку на пачатку ве-
расня па гандлю, папулярызацыі прысмакаў з 
балотных раслін – журавін, брусніц, касцянкі.

У звароце Леанід Гаравы таксама 
прапаноўвае шэраг іншых крокаў па 
папулярызацыі Гарадоцкага края. Неабход-
най умовай для гэтай працы павінна быць 
арганізацыйная структура, якая ўзяла б на 
сябе функцыю інфармацыйна-турыстычнага 
цэнтра па папулярызацыі Гарадоччыны 
на Беларусі і ў свеце. Самым падыходзя-
чым будынкам для яго мог бы стаць буды-
нак паштовай станцыі ў Гарадку, які зараз 
выкарыстоўваецца не па свайму прызначэн-
ню, а інтарэсы вернікаў у гэтым пытанні па-
трэбна абараніць  іншым чынам. Краязнаўца 
таксама прапаноўвае  зрабіць рэканструкцыі 
старадаўняга паселішча крывічаў каля воз-
ера Лугавое, што было б папулярным туры-

стычным аб’ектам. Спадар Гаравы лічыць 
неабходным ўдасканальваць працу па 
папулярызацыі аўтара паэмы «Тарас на Пар-
насе» Канстанціна Вераніцына праз выпуск 
сувенірнай прадукцыі звязанай з паэмай, К. 
Вераніцыным, в. Астраўляны і г.д., не дапу-
скаючы знішчэння і запусцення гэтых мясцін. 
Заслугоўвае ўвагі папулярызацыя і такой па-
ранармальнай з’явы, як русалкі на в. Святое 
ля Гарадка. У Інтэрнэце на працягу апошніх 
гадоў шырокі расходзіцца інфармацыя аб ру-
салках з в. Святое, дзе сам Люцыфер абрынуў 
царкву. Правядзення Дня Русалкі,  стварэнне 
мемарыяльнага месца ля возера дазволіла б 
зрабіць  яго цікавым турыстычным аб’ектам.

Зараз адпаведныя службоўцы атрымалі 
даручэнне падрыхтаваць адказ  дэмакра-
тычнаму актывісту.Ці пажадае кіраўніцтва 
райвыканкама весці супольную працу з 
неабыякавымі грамадзянамі ці толькі адзна-
ча, што яны і самі ўсё могуць, пакажа час.

Л. Антонаў.

унікальная прыродная тэрыторыя
Леанід Гаравы, краязнаўца,  дэпутат Гарадоцкага райсавета 24-га склікання, сябра рады ПАрА «рух «За свабоду!» 

звярнуўся да старшыні Гарадоцкага райвыканкама Васіля Муранкова наконт працы па брэндзінгу Гарадоччыны. 

У цэнТры ўВАГі

На здымку: уваход у “інтэрнат”.

У выходныя дні 5 чэрвеня адбылося традыцыйнае свята народнай творчасці, 
прысвечанае аўтару паэмы «Тарас на Парнасе» Канстанціну Вераніцыну. 
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Последняя пресс-конференция Алек-
сандра Лукашенко, пожалуй, по количе-
ству перлов войдет в анналы истории. 
«наша ніва», по итогам читательского 
выбора, выделила ТоП-10 высказываний 
президента. 

Это в конце концов надо идти к тому, что-
бы там была хотя бы вечером теплая вода, 
чтобы доярка или свинарка, отработав на 
ферме, пришла домой, молодая девушка 
или женщина к мужику в постель ложилась 
помытой.

Слишком это большая честь дня них [по-
литзаключенных] — осквернять тюрьмы, 
там достойные люди сидят.

Я сам помню, приехал в город, а они меня 
все колхозником, деревней называли.

Я родился в автомобиле, тракторе, маши-
не. Я и сейчас езжу за рулем каждый день.

Я по пластунски ползал по предприятиям, 
модернизируя их!

Почему президент не отрезал кое-кому го-
лову!? Но я не пацан и мальчишка! Мы серд-
це умеем вынуть, пришить другое.

У каждого в гараже полтонны-тонна бен-
зина. Мы посмотрели аккуратно в каждую 
замочную скважину!

Бизнесменами сегодня стали и жаб, и кро-
кодил, и умеющий, и не умеющий.

Вот как мы идем спокойно, так и пойдем. 
А потом – ускоримся. Но это будет в июле 
месяце. Вот, если хотите, правда. Большего я 
сказать вам просто не могу и не имею пра-
ва.

Не потому что я темню. Потому что нам 
надо точнее выбрать курс, или выход из бо-
лота, в которое мы попали.

Не дай Бог, ядерная ракета выскочит и по-
летит от этих компьютерных технологий. 

топ-10 высказываний 
лукашенко на пресс-
конференции

Акция происходит в каждую среду с 19 часов на центральной площади  беларус-
ских городов. Инициаторы акции предлагают гражданам выйти на площадь и 
спокойно погулять на своей площади   до восьми часов вечера. 

Муамар Кадафі пакіне Лібію праз два-тры 
тыдні і адправіцца ў Беларусь, не выключыў 
былы кіраўнік МЗс краіны Абдурахман Маха-
мед шалгам. Ваенная апэрацыя нАТо сапраўды 
падштурхоўвае Кадафі да ўцёкаў, пагадзіліся 
прадстаўнікі амэрыканскай адміністрацыі. сам 
Кадафі чарговым разам пракляў «крыжакоў».

Лібійская апазыцыя прадракла хуткае падзеньне 
рэжыму Муамара Кадафі. У чацьвер былы кіраўнік 
МЗС і сталы прадстаўнік пры ААН Абдурахман Ма-
хамед Шалгам, які перайшоў на бок паўстанцаў, але 
пакінуў за сабой крэсла ў Нью-Ёрку, падзяліўся з 
журналістамі сваім бачаньнем будучага Лібіі, піша 
gazeta.ru.

Па словах вядомага апазыцыянэра, Кадафі вяд-
зе зараз перамовы з шэрагам дружалюбных яго 
рэжыму краін на прадмет атрыманьня палітычнага 
прытулку. «Ён манэўруе, каб адправіцца ў іншую 
афрыканскую краіну ці нават Беларусь, таму што 
тамтэйшы прэзыдэнт - яго сябар. Думаю, ён пакіне 
Лібію на працягу некалькіх тыдняў, самае большае 
двух-трох «, - заявіў Шалгам.

Як сказаў дыплямат у інтэрвію італьянскай газэце 
Corriere della Sera, перад Кадафі стаіць трайная за-
дача - без праблем пакінуць краіну, пазьбегнуць пе-
расьледу з боку Міжнароднага крымінальнага суду 
і захаваць свае капіталы. Што канкрэтна распачне 
лібійскі лідэр перад магчымым сыходам, палітык 
сказаць не ўзяўся.

The Wall Street Journal са спасылкай на сваіх 
суразмоўцаў у адміністрацыі ЗША прыходзіць да та-
кой жа высновы. Нават калі ён не пакіне тэрыторыю 
Лібіі, з Трыпалі яму абавязкова давядзецца зьехаць: 
«Вайсковае ціск на Трыпалі ў апошнія дні прымусіў 
палкоўніка Кадафі шукаць больш бясьпечныя мес-
цы».

«Кадафі - небясьпечны чалавек. Ня ведаю, што ён 
зробіць, перш чым пакінуць Трыпалі, - цытуе Шалга-
ма РІА «Навіны». - Я разьлічваю на жыхароў Трыпалі, 
якія хочуць свабоды і, упэўнены, выратуюць свой 
горад ад разбурэньня. Спадзяюся, што яны апынуц-
ца мацней злых задум Кадафі ». Ён выказаў здагадку, 
што перад сыходам лідэр джамахірыі можа аддаць 
загад падпаліць ўсе нафтавыя палі, якія застаюцца 
пад яго кантролем.

У той жа час з паведамленьня WSJ можна зрабіць 
выснову, што размовы аб хуткіх ўцёках Кадафі 
з Трыпалі могуць выкарыстоўвацца амэрыкан-
скай адміністрацыяй для таго, каб пераканаць 
праціўнікаў вайны ў кангрэсе ў неабходнасьці 
ўзброенага ўмяшаньня. Напярэдадні амэрыканскі 
сэнат прыняў рэзалюцыю, якая дазваляе 
адміністрацыі Барака Абамы на працягу году весьці 
ўзброеную апэрацыю ў Лібіі. Аднак і ў верхняй 
палаце, і ў палаце прадстаўнікоў антываенны ля-
гер захоўвае свае пазыцыі і рыхтуецца даць бой 
Абаме, забараніўшы таму выкарыстоўваць для 
фінансаваньня інтэрвэнцыі бюджэт Пэнтагона. 
Фінансавыя пытаньні турбуюць заканадаўцаў ня 
менш, чым ваенна-стратэгічныя. 

радыё свабода.

БЕЛАРУСКІЯ СУДы ПРАВЯЛІ 13 ПРАЦЭСАў НАД АПАЗыЦыЯй ПАСьЛЯ ПАДЗЕй 19 СьНЕЖНЯ 
МІНУЛАГА ГОДУ. АСУДЗІЛІ 43 ЧАЛАВЕК, Зь ІХ 30 АТРыМАЛІ РОЗНыЯ ТЭРМІНы ТУРЭМНАГА ЗьНЯ-
ВОЛЕНьНЯ, АД 2 ДА 6 ГАДОў, У ТыМ ЛІКУ — ТРы ЭКС-КАНДыДАТы НА ПРЭЗыДЭНТА. ЗА КРАТАМІ 
Зь ЛюТАГА 2009 ГОДУ ЗНАХОДЗІЦЦА ВАўКАВыСКІ ПРАДПРыМАЛьНІК МІКАЛАй АўТУХОВІЧ. ІДЗЕ 
СУД НАД ЖУРНАЛІСТАМ АНДРЭЕМ ПАЧОБУТАМ.  

Беларускія і міжнародныя пра-
ваабарончыя арганізацыі прызна-
юць асуджаных вязьнямі сумлень-
ня і патрабуюць іх неадкладнага 
вызваленьня.

дашлі ліст палітвязьню
Сябры, нашыя лісты ў няволю 

могуць стаць значнай падтрымкай 
для палітвязняў, незаконна асуд-
жаных па крымінальных справах 
па снежаньскіх падзеях у Менску. 
Таксама ў месцах пазбаўлення 
волі зараз знаходзяцца асуджаныя 
фігуранты «справы анархістаў». 
Заклікаем праявіць салідарнасць 
з палітычнымі вязнямі Беларусі.

Асуджаныя за падзеі 19 
снежня

Накіраваныя для адбыцця па-
карання:

Васіль Парфянкоў
211030 Віцебская вобл., г. Орша, 

вул. Леніна, 195А папраўчая 
калонія № 8

***
Аляксандр Атрошчанкаў, 

2113000 Віцебская вобл., Віцебскі 
р-н, п. Віцьба папраўчая калонія 
№ 3

***
Дзмітрый Новік, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў 
папраўчая калонія № 17, брыгада 
141

***
Аляксандр Малчанаў, 213105 г. 

Магілёў, Слаўгарадзкая шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Мікіта Ліхавід, 211440 Віцебская 

вобл., г. Наваполацк, вул. Тэхнічная, 
8 , папраўчая калонія № 10

***
Павел Вінаградаў, 225295 Брэсц-

кая вобл., г. Івацэвічы, «Воўчыя 
норы», а/с 20 папраўчая калонія 
№ 22

***
Уладзімір Хамічэнка, 212030 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, 3-ці 
км, папраўчая калонія № 19

***
Андрэй Пратасеня 213800 

Магілёўская вобл., г. Бабруйск, вул. 
Сікорскага, 1 папраўчая калонія 
№ 2, атрад 7

***
Алег Федаркевіч, 212030 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, 3-ці 
км, папраўчая калонія № 19

***
Уладзімір Лобан, 213004, 

Магілёўская вобл., Шклоўскі р-н, п. 
Маладзёжны, папраўчая калонія 
№ 17

***
Яўген Сакрэт, 213105 г. Магілёў, 

Слаўгарадская шаша, п/а Вейна, 
папраўчая калонія № 15

***
Алег Гнедчык, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў, 
папраўчая калонія № 17

***
Аляксандр Квяткевіч, 225295, 

Брэсцкая вобл., г. Івацэвічы, 
«Воўчыя норы», а/с 20, папраўчая 
калонія № 22

***
Зміцер Буланаў, 213105 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Зміцер Бандарэнка, 213105 г. 

Магілёў, Слаўгарадская шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Эдуард Лобаў, 225295 Брэсцкая 

вобл., г. Івацэвічы, «Воўчыя норы», 

а/с 20, папраўчая калонія № 22
***
Мікалай Статкевіч, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў, 
папраўчая калонія № 17

***
Аляксандр Класкоўскі, 213004 

Магілёўская вобл., г. Шклоў, 
папраўчая калонія № 17

***
Дзмітрый Ус, 213105 г. Магілёў, 

Слаўгарадская шаша, п/а Вейна, 
папраўчая калонія № 15

Чакаюць накіравання: 
Зміцер Дашкевіч, 222160 

Мінская вобл., г. Жодзіна, вул. 
Савецкая, 22А, турма № 8. Будзе 
накіраваны пасля касацыі 17 чэр-
веня: 213410 Магілёўская вобл., 
г. Горкі, вул. Дабралюбава, 16, 
папраўчая калонія № 9

***
Асуджаныя, якія пакуль 

утрымліваюцца на «Валадар-
цы», але кожны дзень могуць 
быць пераведзеныя для адбыц-
ця пакарання: 

Алесь Кіркевіч , 220030 г. Мінск, 
вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1, буд-
зе накіраваны: 211440 Віцебская 
вобл., г. Наваполацк, вул. Тэхнічная, 
8, папраўчая калонія № 10

***
Зміцер Дрозд 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1
***
Зміцер Даронін, 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1,  Сяр-
гей Казакоў, 220030 г. Мінск, вул. 
Валадарскага, 2, СІЗА-1

***
Віталь Мацукевіч, 220030 г. 

Мінск, вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1
***

Андрэй Саннікаў, 220030 г. 
Мінск, вул. Валадарскага, 2, 
СІЗА-1 будзе накіраваны: 211440 
Віцебская вобл., г. Наваполацк, 
вул. Тэхнічная, 8, папраўчая 
калонія № 10

***
Ілля Васілевіч, 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1
***
Уладзімір Яроменак, 220030 

г. Менск, вул. Валадарскага, 2, 
СІЗА-1

***
Фёдар Мірзаянаў, 220030 г. 

Мінск, вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1 
будзе накіраваны: 225295 Брэсц-
кая вобл., г. Івацэвічы, «Воўчыя 
норы»

***
Арцём Грыбко, 220030 г. Мінск, 

вул. Валадарскага, 2, СІЗА-1, будзе 
накіраваны: 213800 Магілёўская 
вобл., г. Бабруйск, вул. Сікорскага, 
1 папраўчая калонія № 2

АСУДЖАНЫЯ ПА «СПРАВЕ 
АНАРХІСТАЎ»

Мікалай Дзядок, 213105 г. 
Магілёў, Слаўгарадская шаша, п/а 
Вейна, папраўчая калонія № 15

***
Аляксандр Францкевіч, 225295 

Брэсцкая вобл., г. Івацэвічы, 
«Воўчыя норы», а/с 20, папраўчая 
калонія № 22

***
Ігар Аліневіч, 211440 Віцебская 

вобл., г. Наваполацк, вул. Тэхнічная, 
8, папраўчая калонія № 10

***
Палітвязень Мікалай Аўтуховіч 

225293, г. Івацэвічы-3, ІК - 5, атрад 
13, Брэсцкая вобласць, Беларусь.

spring96.org , 13 чэрвеня 2011 

АрхіПеЛАГ БеЛАГ
ГАЛоўнАя ПАдЗея беларуСь і Свет

кадафі ўцячэ 
ў беларуСь?

Сокращенный репортаж об акции в Минске 
из интернет газеты «Солидарность».

20.50. Официальной информации о количе-
стве задержанных и числе участников акции 
пока нет. По данным белорусских интернет-
СМИ, в акции приняло участие от одной до не-
скольких тысяч человек. Задержано, по их дан-
ным, не менее 150-ти.

На Октябрьской площади снято мили-
цейское оцепление, открыта станция метро 
«Октябрьская-Купаловская», на центральных 
улицах Минска восстановлено движение обще-
ственного и личного транспорта. Участники 
акции разошлись, скопления людей не наблю-
дается, сообщает interfax.by.

Несанкционированные гражданские акции в 
среду прошли также в ряде регионов Беларуси 
- в Гомеле, Могилеве, Бресте, Витебске, Моло-
дечно, Слуцке, Борисове, Солигорске, Барано-
вичах и других городах.

20.10. По разным оценкам, от нескольких со-
тен до тысячи человек, собравшихся на молча-
ливую акцию протеста в Минске, разбились на 
группы и дошли по тротуарам проспекта Неза-
висимости до одноименной площади, сообща-
ет БелаПАН. 

После этого некоторые разошлись, другие 
заняли свободные скамейки. Они разговарива-
ют, танцуют и периодически хлопают. 

Около здания КГБ было задержано несколь-
ко человек.

20.05. Около 20 минут назад произошел бру-
тальная зачистка на Немиге около Дома мод, 

где собралось около 500 человек. 
Подъехало несколько автозаков, 
спецназовцы хватали людей за шеи, 
сбивали с ног. Автозаки уезжали с Не-
миги полностью заполненными.

19.50. Люди рассредоточены. Но 
на некоторых улицах в центре Минска, в част-
ности на Немиге, еще наблюдаются скопления 
людей. Периодически слышны «волны» актив-
ности: восторженные возгласы, хлопки в ладо-
ши и сигналы автомобилей.

18.56. Акция продолжается. Машины сиг-
налят, люди с обеих сторон проспекта от зда-
ния КГБ до Октябрьской площади хлопают.  К 
универсаму «Центральный», основному месту 
действий, дополнительно стягиваются крапо-
вые береты.  Спецназ рассредоточивает людей 
около универсама – часть направляют к улице 
Ленина, часть к Октябрьской площади. 

18.52. Акция стартовала. Все началось с того, 
что проезжавшие по проспекту Независимости 
автомобили стали сигналить. Вслед за ними 
люди стали прохаживаться вдоль проспекта и 
хлопать в ладоши. Буквально через две мину-
ты спецназ выставил дополнительный кордон 
около универсама «Центральный», у входа в 
метро. Здесь же находится Владимир Некляев. 

18.30. Поезда на станциях метро «Октябрь-
ская» и «Купаловская» уже не останавливают-
ся.

17.20-18.00. Подступы к району площади Сво-
боды у ратуши уже перекрыты, Октябрьская 
площадь оцеплена.

Эти территории ограждены турникетами, 
рядом стоит цепочка из представителей МВД. 
Большое количество сотрудников правоохра-
нительных органов в форме и штатском на-
ходится на проспекте Независимости, а также 
районе площади Свободы и гостиницы «Евро-
па». Переулки Верхнего города и территория у 
ресторана «У ратуши» заполнены автобусами 
со спецназом и спецтехникой. 

Со стороны Немиги людям, которым нужно 
попасть в район ратуши, приходится отчиты-
ваться перед сотрудниками милиции, куда 
и зачем они направляются. Корреспондент 
«Салідарнасці» стала свидетелем, как женщины 
вынуждены были назвать адрес дома здания 
профсоюзов и название семинара, на который 
они приглашены. 

Станции метро «Октябрьская» и «Купалов-
ская» пока продолжают работать. У ресторана 
«Макдональдс» находятся люди в штатском и с 
рациями. 

Корреспонденту «Салідарнасці» уже при-
шлось удалить фото по настойчивой просьбе 
высокодолжностного сотрудника МВД в штат-
ском, который в форме приказа потребовал 
удалить последний снимок с изображением 
спецтехники.

елена якжик.

нАшА ГрАМАдсТВА
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наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

Гэтак каротка можна ахарактарызаваць 
вынікі апошняга апытаньня Незалежнага 
інстытутусацыяльна-эканамічных і палітычных 
дасьледаваньняў. Прашу прабачэньня за 
шматлічбаў, але тут бязь іх не абысьціся.

Доля тых, хто адказаў, што іх матэрыяль-
нае становішча за апошнія 3 месяцыпагор-
шылася, павялічылася з прыкладна чвэрці да 
трох чвэрцяў, больш за 80%апытаных мярку-
юць, што беларуская эканоміка апынулася ў 
крызісе, прычым 44%ускладаюць віну за гэта 
на прэзыдэнта і больш за траціну – на ўрад.

Доля тых, хто лічыць, што сытуацыя ў 
Беларусі разьвіваецца ў няправільнымкірунку, 
за квартал вырасла з 40 да 60 працэнтаў, 
што ёсьць рэкордны паказьніку апытаньнях 
інстытуту з 2003 году.

Эканамічны крызіс адбіўся і на ўзроўні 
палітычных сымпатыяў беларусаў.Колькасьць 
тых, хто давярае прэзыдэнту, зьнізілася 
да 35% – квартал таму,паводле апытаньня 
НІСЭПД, узровень даверу быў 55%, коль-
касьць гатовыхгаласаваць за А.Лукашэнку на 
прэзыдэнцкіх выбарах упала ніжэй за 30%, 

усакавіку рэйтынг складаў 43%.
Разам з тым экспэрты інстытуту адзначаюць, 

што пакуль не назіраеццазаўважальнага росту 
пратэставага патэнцыялу: апытаныя хутчэй 
не ўхваляюць, чымухваляюць маніфэстацыю 
19 сьнежня летась у Менску, лічаць сябе ў 
апазыцыі даўлады чвэрць апытаных, 60% 
ня лічаць, гатовасьць да публічных акцыяў 
пратэстувыказаў толькі кожны пяты апытаны.

Зьвесткі сацыёлягаў яшчэ трэба аналізаваць 
і асэнсоўваць, але і працытаваныхзьвестак да-
статкова, каб канстатаваць, што эканамічны 
крызіс ужо перарос усацыяльны і нават 
палітычны, прынамсі ў крызіс палітычнага да-
веру.

Але крызіс – гэта не гарантаваны ка-
нец, гэты разьвілка, ростань. Сытуацыя 
можаразьвівацца так і гэтак, сыстэма можа 
вытрымаць, знайсьці рэсурсы длявыжывань-
ня ці абрынуцца. Грамадзтва ўжо сасьпела да 
новага асэнсаваньнясытуацыі, яно ўжо ў знач-
най ступені гатовае да пераменаў, але яшчэ не 
сасьпелада дзеяньняў.

Аднак калі раней спадзеў на перамены быў 
шмат у чым спадзевам на цуд, якізробіць рашу-
чая меншасьць, то цяпер пад такімі спадзевамі 
зьявілася значнабольш істотная глеба.

юры дракахруст.

АБВАЛ
ВыніКі АПыТАння

Немцы РазьвІтваюцца зь «мІРНым атамам»

как карета превратилась в тыкву

«Кризисов не будет»
«Сказка – ложь, да в ней намек, добрым молодцам 

урок», – учили нас в детстве. Но и во взрослой жизни 
сюжеты из знаменитых сказок встречаются гораздо 
чаще, чем можно себе представить.

Вот, к примеру, накануне президентских выборов 
белорусскую экономику представляли в образе Зо-
лушки. Как известно, героиня Шарля Перро долго и 
упорно работала, а потом превратилась из замараш-
ки в прекрасную даму и отправилась на бал в коро-
левский дворец…

«За прошедшие пять лет мы сделали колоссаль-
ный рывок в социально–экономическом развитии 
страны», – вещал с трибуны всебелорусского народ-
ного собрания Александр Лукашенко. Глава государ-
ства перечислил основные достижения:

– «Нам удалось минимизировать экономические 
угрозы и обуздать инфляцию».

– «Стабильность нашей экономики ощутимо вы-
росла. И можно с полным основанием утверждать, 
что у нас создан надежный плацдарм для ускоренно-
го развития экономики в очередной пятилетке».

– «Государство гарантировало сохранность всех 
вкладов в банках и впредь будет всецело способ-
ствовать укреплению доверия к национальной бан-
ковской системе».

Но часы пробили полночь, и позолоченная каре-
та превратилась в тыкву. Не прошло и трех месяцев 
после выборов, как выяснилось, что «мы живем не 
по средствам». «Уникальная экономическая мо-
дель» продемонстрировала свою «эффективность» 
во всей красе: рекордное отрицательное сальдо 
внешней торговли товарами (превышение импорта 
над экспортом за первые четыре месяца 2011 года 
составило 3 миллиарда 751 миллион долларов), ис-
тощение золотовалютных резервов (за январь-май 
они снизились на 28,6%), рост внешнего госдолга (он 
составляет уже более 11,5 миллиардов долларов).

Что касается «обузданной» инфляции, Беларусь 
по этому показателю оказалась не только впереди 
всей Европы, но и мировым «лидером». По оценке 
Национального статистического комитета, за пять 
месяцев цены в нашей стране выросли на 25,4% 
(правительство планировало 7,5-8,5% за год!) Впро-
чем, официальные данные можно смело умножать, 
как минимум, на 2, чтобы получить более реальную 
картину происходящего.

А уж как государство способствует «укреплению 
доверия к национальной банковской системе» – это 
отдельный разговор. Накануне выборов Александр 
Лукашенко лично обещал, что девальвации нацио-
нальной валюты не будет. Уже в 2011 году предсе-

датель правления Национального банка Петр Про-
копович, как дятел, долбил общественность чуть ли 
не ежедневными обещаниями удержать курс рубля 
в коридоре плюс-минус 8%. Тем временем глава го-
сударства заявлял, что «население – это святое», и 
поручал полностью удовлетворять спрос физлиц на 
инвалюту. В результате доллары и евро из обменни-
ков практически исчезли. 16 апреля Лукашенко по-
обещал решить эту проблему, максимум, в течении 
недели. Миновало более двух месяцев, а воз и ныне 
там. И это, несмотря на последовавшую рекордную 
девальвацию национальной валюты – на 54% одно-
моментно и 75% с начала года. Но и это не предел: на 
«черном рынке» доллар сейчас стоит порядка 6300 
рублей (при официальном курсе – около 5000).

Между тем, в декабре 2010-го Лукашенко клялся:
– Хочу с этой трибуны заверить всех граждан Бе-

ларуси: кризисов не будет.
Если то, что сейчас происходит, – не кризис, тогда 

как прикажете это состояние называть?
А еще в предвыборной программе нынешнего 

главы государства говорилось, что «за счет роста 
экономики будет обеспечен постоянный рост зара-
ботной платы, пенсий, стипендий». В декабре 2010-
го средняя зарплата по стране равнялась 515 долла-
рам, а в мае 2011-го – уже 333 USD по официальному 
курсу и 266 USD по курсу черного рынка.

«Мы не собираемся ослеплять людей фейервер-
ком безумных идей и невыполнимых обещаний», – 
говорил Лукашенко на всебелорусском народном 
собрании. По поводу программ своих конкурентов 
он тогда высказался однозначно: «Это даже не пред-
выборные трюки, а сплошное вранье!»

Как все это замечательно звучит всего полгода 
спустя!

«Мы сегодня строим внешне красивые дома, чело-
век туда заселяется, а через три месяца пошли тре-
щины по стенам, крыша перекосилась, а то и дом 
развалился. Это – преступление!»

Так говорил Лукашенко в декабре 2010-го по пово-
ду качества жилья в новостройках. Но в проекции на 
реалии июня 2011-го возникают очень интересные 
параллели. До выборов Беларусь считалась «силь-
ной» и «процветающей», а после – случился обвал.

Однако глава государства пытается убедить нас, 
что ничего страшного не произошло. Мол, это не 
тыква, а все еще карета. Только позолота чуть-чуть 
осыпалась, но сейчас мы где-надо подмажем, за-
крутим гайки и поедем дальше припеваючи. Привет 
Хансу Кристиану Андерсену с его «Голым королем».

(В сокращении)  
Александр старикевич.

ПрАБЛеМы Аэс

рыТУАЛы хЛУсні
Беларусы з Літвы вывозяць усё, што могуць 

вывезці: гарбату, каву, сыры, алей, пральныя 
парашкі, памперсы, будматэрыялы… Прычым, 
літоўцы радыя, што на прылаўках нічога не за-
лежваецца. Яны не толькі не збіраюцца ўводзіць 
абмежаванні на вываз тавараў гэтым нашэсцем 
пакутнікаў з суседняга псеўдараю, але нават вы-
даюць беларусам назапашвальныя карткі, якія 
даюць права на вялікія зніжкі.

Беларусь, наадварот, увяла абмежаванні на 
вываз тавараў. Вывезці можна не больш за два 
кілаграмы мяса ці, напрыклад, кілаграм масла. І 
насамрэч гэта дыягназ. Таму што калі эканоміцы 
краіны нявыгадна, каб куплялася прадукцыя, 
зробленая на яе заводах, то гэта не эканоміка, 
а кепска прыхаваныя рытуалы хлусні вакол 
нейкай псеўдаідэі. У нашым выпадку хлусня 
закліканая падтрымліваць міф пра поспехі бела-
рускага дзяржаўнага будаўніцтва і прыкрываць 
тую яму, да якой мы прыйшлі пад апладысменты 
Усебеларускіх народных сходаў галоўнаму да-
кладчыку.

Прычым самая небяспечная хлусня — гэта 
калі падманваеш сам сябе. Нам кажуць, што ў 
суседзяў усё так дорага, што яны, быццам на-
шэсце саранчы, цяпер змятаюць усё з беларускіх 
крамаў. А я вам раскажу іншую гісторыю. Мае 
знаёмыя-пенсіянеры вырашылі закупіцца 
прадуктамі і напоямі на лецішча. Напоямі ў самым 
бяскрыўдным сэнсе гэтага слова — газіроўкай і 
мінеральнай вадой. І што вы думаеце? 

У выніку яны накуплялі шмат літраў малака 
1,5-працэнтнай тлустасці (балазе, яно цяпер 
некалькі месяцаў не псуецца), таму што малако 
выявілася… таннейшым за ваду.

Абураліся страшна, таму што яны не шкоднікі і 
сваёй краіне зла не жадаюць. Але ўсё-такі зараз 
будуць піць малако.

Як такое можа быць? Як можа быць, каб вада, 
якую проста выпампавалі з-пад зямлі і разлілі 
па бутэльках, каштавала даражэй, чым малако? 
Калі вада ў нас проста ёсць, і ніякіх асаблівых 
намаганняў ні па яе пошуку, ні па яе здабычы 
рабіць не трэба. А вось карову трэба спачатку вы-
гадаваць, а потым карміць, даіць, лячыць, збіраць 
гэта самае малако, некуды везці, стэрылізаваць, 
перапрацоўваць, плаціць зарплату людзям, якія 
на ўсіх гэтых этапах з малаком важдаліся, і гэтак 
далей, і гэтак далей.

Каго мы гэтымі цэнамі падманваем? Хто ў зда-
ровым розуме паверыць, што пры нармальнай 

эканоміцы малако насамрэч можа каштаваць 
танней за ваду? Ужо больш сумленна проста вы-
даваць беларусам бясплатнае малако за шкод-
насць жыцця ў такіх умовах, але не выстаўляць 
нікога ідыётамі.

Наогул, хлусня — страшная з’ява. Яна заўсёды 
пачынаецца з маленькай бяскрыўднасці, але 
мае ўнікальную патрэбу ў самарэпрадукцыі і 
разрастанні. Калі хочаце, гэта ракавая пухліна як 
чалавечых адносін, так і грамадска-палітычных 
фармацый. Адносіны дваіх людзей, пабудава-
ныя на хлусні, рана ці позна будуць сапсаваныя 
назаўжды. Але дакладна з той жа прычыны бу-
рацца, здавалася б, непахісныя ўзаемаадносіны ў 
звязку грамадства — дзяржава.

За гэтыя гады агучаныя розныя версіі прычын 
распаду Савецкага Саюза, але я і сёння перака-
наная, што СССР загубілі не цэны на нафту, не 
Ельцын з Шушкевічам, — Савецкі Саюз загубіла 
хлусня. Улада падманвала людзей, пераконваю-
чы, што менавіта ў нас усё найлепшае: і балет, і 
прамысловасць; што мы пабудавалі справядлівае 
грамадства, дзе ўсе роўныя — і партыйныя пра-
вадыры, і даяркі-шмастаночніцы… Людзі, у сваю 
чаргу, рабілі выгляд, што ўсяму гэтаму вераць, 
але ганяліся за фінскімі ботамі і балгарскім зя-
лёным гарошкам, а «Пойдзеш у даяркі!» было са-
мым страшным праклёнам дачцэ-недарэцы.

У Беларусі цяпер адбываецца нешта падоб-
нае, асабіста ў мяне адчуванне поўнага дэжавю 
з часамі СССР напярэдадні распаду. Ужо ўсе ўсё 
разумеюць. І проста чакаюць, калі гэта скон-
чыцца. Хоць па інэрцыі ідэолагі яшчэ кажуць 
старыя прамовы, тэлевізар усё гэтак жа вяшчае 
пазітыўныя «ўнутраныя навіны» і расказвае пра 
ўсякія катаклізмы ў суседзяў, улады далдоняць 
пра кансалідацыю грамадства і падтрымку на-
рода. 

Але народ ужо даўно сам за сябе: нікому не 
верыць, запасаецца далярамі і прадуктамі пра-
цяглага захоўвання, п’е малако замест вады і, 
заўважце, уладу за гэта не хваліць, таму што так 
не павінна быць, гэта няправільна.  Лукашэнка 
тут нядаўна абвясціў, што яму за такую «несазна-
цельнасць» беларусаў сорамна. Але калі ён пера-
стане сябе падманваць, то напэўна прызнае, што 
ўсё ж такі нашы людзі не дурні. Прынамсі, ужо 
проста немагчыма не заўважыць, што словам бе-
ларусы вераць усё менш.

святлана Калінкіна, 
«народная Воля». 

нАшА жыццё

Цяпер у Нямеччыне – 17 
атамных станцый, на долю 
якіх прыходзіцца 23 працэнты 
вытворчасьці электраэнэргіі. 
Хваля пратэстаў супраць 
так званага мірнага ата-
му нарастала ў Нямеччыне 
пасьля аварыі на японскай 
Фукусіме. Неўзабаве пасьля 
японскай катастрофы Нямеч-
чына вырашыла часова 
прыпыніць 8 сваіх самых 
старых рэактараў – ця-
пер ясна, што яны будуць 
спыненыя назаўсёды. Як 
паведаміў міністар на-
вакольнага асяродзьдзя 
Норбэрт Ротэнген, да 2021 
году будуць спыненыя 
яшчэ шэсьць рэактараў, 
а да 2022 году закрыюцца 
яшчэ тры, самыя новыя рэак-
тары.

 Вось што заявіла ўчора 
канцлерка Ангела Мэркель: 
«Крок за крокам, мы будзем 
адмаўляцца ад ядзернай 
энэргіі да канца 2022 году. 
Гэты шлях -- вялікі выклік для 
Нямеччыны, але ён таксама 
азначае вялікія магчымасьці 
для будучых пакаленьняў.»

Учора Мэркель атры-
мала даклад спэцыяльнай 
экспэртнай камісіі, якая на 
ініцыятыву ўраду распраца-
вала рэкамэндацыі наконт 
далейшага лёсу нямецкіх 
АЭС. Камісія брала пад увагу 
ня толькі тое, што гэтая краіна 

разьмешчаная ў сэйсьмічна 
бясьпечнай зоне Эўропы, але 
і тое, што ніводная зь нямецкіх 
станцый не абароненая, на-
прыклад, ад падзеньня сама-
лёта ці тое, што сыстэма аха-
лоджваньня многіх нямецкіх 
станцый ня мае шматступень-
чатай абароны.

Мэркель таксама 

абвясьціла, што ў краіне будзе 
пабудаваная абсалютна новая 
архітэктура энэргазабесьпя-
чэньня: «Мы лічым, што наша 
краіна можа стаць лідэрам 
у стварэньні аднаўляльных 
крыніц энергіі, і як першая 
буйная прамысловая нацыя, 
мы можам прынесьці пава-
рот да высокаэфэктыўных і 
аднаўляльных крыніц энэргіі 
з усімі магчымасьцямі для экс-
парту, разьвіцьця і тэхналёгій 
і адпаведна, стварэньня 
працоўных месцаў «.

З другога боку, як адзначае 
аглядальнік Радыё Свабода 
Яфім Фіштэйн, перад Нямеч-
чынай паўстануць далей-

шыя праблемы, у тым ліку 
праблема лімітаў на выкіды 
вуглякіслага газу, якія цяпер 
будзе цяжка датрымаць. 

Вось якія наступствы прад-
бачыць Яфім Фіштэйн у энэр-
гетычнай палітыцы суседніх 
эўрапейскіх дзяржаваў: 
«Паціраюць рукі буйныя вы-
творцы атамнай энэргіі, прад-

чуваючы радыкаль-
ны рост паставак у 
Нямеччыну. Гэта, у 
першую чаргу, су-
седняя Францыя, 
якая практычна 
ўсю сваю энэрге-
тыку пабудавала на 
ядры, і Чэхія, якая 
ўжо сёньня нажы-
ваецца на антыа-

тамных настроях аўстрыйцаў 
і якая зь нецярпеньнем чакае 
канца гэтай галіны ў заходніх 
суседзяў».

 Энэргетычныя канцэрны 
Нямеччыны пакуль стры-
мана ўспрынялі навіну пра 
канец ядзернай энэргетыкі. 
Дарэчы, яшчэ летась атам-
нае лобі дабілася зьмены 
закону, якая прадугледжва-
ла падаўжэньне тэрміну 
эксплюатацыі атамных элек-
трастанцый і пасьля 2022 
году. Мараторый на гэты за-
кон урад Нямеччыны прыняў 
у сакавіку сёлета пад ціскам 
грамадзкасьці. 

радыё свабода.

БеЛАрУсКі КрыЗіс

ОГЛУШИТЕЛьНый РОСТ ЦЕН, ВАЛюТНый КРИЗИС, РЕЗКОЕ ОБОСТРЕНИЕ КОНФЛИКТА С ЗАПАДОМ 
– ЭТО ДАЛЕКО НЕ ПОЛНый ПЕРЕЧЕНь «ПОДАРКОВ», КОТОРыЕ ПРЕПОДНЕС НАМ 2011 ГОД. НыНЕШНЯЯ 
СИТУАЦИЯ НЕВЕРОЯТНО КОНТРАСТИРУЕТ С ТОй, КОТОРУю Мы ИМЕЛИ ВОЗМОЖНОСТь НАБЛюДАТь 
ВСЕГО НЕСКОЛьКО МЕСЯЦЕВ НАЗАД. ЧТОБы ОщУТИТь ШИРИНУ ПРОПАСТИ, ДОСТАТОЧНО ПЕРЕЧИТАТь 
ВыСТУПЛЕНИЕ АЛЕКСАНДРА ЛУКАШЕНКО НА ВСЕБЕЛОРУССКОМ НАРОДНОМ СОБРАНИИ В МИНУВШЕМ 
ДЕКАБРЕ.

нямеччына стане першай бязьядзернай 
буйной прамысловай дзяржавай ў эўропе. 
30 траўня кабінэт міністраў пасьля праця-
глай дыскусіі прыняў рашэньне паступова 
закрыць усе атамныя станцыі краіны да 
2022-га году.

«Шанцы Беларусі на атры-
манне крэдыту МВФ пры 
нязменнасці палітычных 
абставін роўныя нулю» 

У Еўрасаюзе скептычна гляд-
зяць на запыт Беларусі сродкаў 
у Міжнароднага валютнага фон-
ду. «ЗША і ЕС маюць вырашаль-
ны голас пры вызначэнні таго, 
ці будзе выдзелены запроша-
ны крэдыт», — нагадаў дыпла-
мат адной з краін Еўрасаюза, з 

якім размаўляў рэпарцёр «На-
шай Нівы». Ён выказаў мерка-
ванне, што «пры нязменнасці 
палітычных абставін шанцы на 
тое, што Беларусь атрымае крэ-
дыт МВФ, роўныя нулю».

Міжнародны валютны фонд 
не займаецца палітыкай, а вы-
ключна эканомікай, прызнаў ён. 
Аднак краіны, якія маюць уплыў 
на яго рашэнні, «не могуць за-
плюшчыць вочы на сітуацыю».

Нагадаем, што Беларусь, скру-
чаная фінансавым крызісам, 
запрасіла ў МВФ ад 3,5 да 8 
мільярдаў даляраў пасля таго як 
у крэдыце ў патрэбных Мінску 
памерах адмовіла Расія.

Дыпламат заявіў, што «ніякіх 
канкрэтных размоваў з Мінскам 
не вядзецца», а сігналы, якія 
«Мінск, можа, і пасылае, 
несур’ёзныя і непаслядоўныя».

крэдыт ад мвф не рэальны


